
Kehitysvammaliiton vuosi 2020 
lyhyesti selkokielellä
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Kehitysvammaliiton vuosi 2020 
lyhyesti selkokielellä
Kehitysvammaliitossa tehdään töitä sen eteen,
että jokaisella on mahdollisuus
vaikuttaa omiin asioihinsa
ja toimia osana yhteiskuntaa.
Kehitysvammaliitossa on viisi yksikköä:
Kansalaisuus, Saavutettavuus,
Elinikäinen oppiminen, Viestintä ja
Taloushallinnon ohjaus- ja tukipalvelut. 
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TAITTO PANU KOSKI   |   KANNEN KUVA MIRA VIHMO  
(KUVASSA SELKEÄSTI MEILLE -HANKKEEN ROBERTO POLSA JA HEIKKI OKSANEN)



3   |   K E H I T Y S VA M M A L I I TO N  V U O S I  2 0 2 0  LY H Y E S T I  S E L K O K I E L E L L Ä

Yhteistyössä on voimaa
Kehitysvammaliitto tekee yhteistyötä
monien eri tahojen ja ihmisten kanssa.
Vuonna 2020 kehitysvammaiset
ja puhevammaiset ihmiset
olivat entistä enemmän mukana
Kehitysvammaliiton toiminnassa.
Kehitysvammaiset ihmiset
olivat mukana kehittämässä
selkokielistä Verneri.net-verkkopalvelua.
He osallistuivat Instagramin livelähetyksiin,
julkaisivat blogikirjoituksia,
mielipiteitä, kuvia ja runoja.
Tarjosimme puhevammaisille ihmisille kanavia,
joissa he voivat vaikuttaa omiin oikeuksiinsa.
Tikoteekki edisti puhevammaisten ihmisten asemaa
ja oli mukana perustamassa
Puhevammaisten Vertaistukiyhdistystä.
Selkosanomien lukijat olivat mukana
uudistamassa Selkosanomia.
Lukijatapaamisissa lukijat antoivat
palautetta lehden jutuista.
Selkeästi meille -hanke järjesti
yhteensä 24 saavutettavuuden iskuryhmätyöpajaa.
Iskuryhmissä arvioitiin esimerkiksi sitä,
kuinka helppoa sivujen kieltä on ymmärtää.
Iskuryhmiin osallistui Me Itse ry:n jäseniä,
Kehitysvammatuki 57 ry:n toimijoita ja
Ammattiopisto Liven TELMA-opiskelijoita. 
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Tekoja yhdenvertaisuuden puolesta
Poikkeustilanteessa teimme edunvalvontaa
ja vaikuttamistyötä uusilla tavoilla.
Vastasimme puhelimessa
ihmisten kysymyksiin koronaviruksesta,
avasimme koronasivuston Verneri.netiin ja
järjestimme verkkokahviloita.
Selvitimme, miten koronavirus on vaikuttanut
kehitys- ja puhevammaisten ihmisten arkeen.
Iso osa kehitysvammaisista ihmisistä
koki yksinäisyyttä ja ahdistusta koronan aikana.
Verkko-Kerttu vastasi ihmisten kysymyksiin
ja huoliin koronaviruksesta.
Kehitysvammaiset ja puhevammaiset ihmiset
olivat entistä enemmän mukana
vaikuttamassa omien oikeuksiensa toteutumiseen.
Yhdessä vaikutimme esimerkiksi
vammaisten ihmisten asumiseen ja työllistymiseen
sekä selkokielen asemaan.
Palkkaamon avulla kehitysvammaiset nuoret
työllistyivät entistä paremmin palkkatöihin.
Nuoret saivat työkokemusta esimerkiksi
kaupan alalta, kahviloista ja ravintoloista,
siivoustöistä sekä sosiaali- ja terveysalalta. 
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Opitaan työhön yhdessä -hankkeessa
tutkimme ja kehitimme työvalmennusta,
joka valmentaa työhön ja itsenäiseen elämään. 
Jaoimme tietoa ja
järjestimme etätapahtumia FASDista.
FASD tarkoittaa erilaisia vaurioita,
joita vauva voi saada,
jos äiti juo alkoholia raskauden aikana.
Perustimme Facebook-ryhmän ihmisille,
joilla on FASD.
Ryhmässä jäsenet saivat tutustua ihmisiin,
jotka ovat samassa tilanteessa kuin he.
Värikäs vammaistyö -kampanjassa selvitimme,
miksi vammaisalan työ ei kiinnosta nuoria.
Jotta ala kiinnostaisi nuoria enemmän,
tarvitaan helposti saatavaa tietoa
sekä mahdollisuuksia tutustua vammaistyöhön.
Porukoissa-hanke päättyi vuonna 2020.
Hankkeen avulla tuotimme tietoa siitä,
kuinka kehitysvammaisten ihmisten asumista
ja osallistumista kunnan toimintaan
voidaan tukea. 
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Jokaisella on oikeus osallistua
Me Kehitysvammaliitossa haluamme,
että jokaisella ihmisellä on
mahdollisuus osallistua ja ilmaista itseään.
Korona heikensi puhevammaisten ihmisten
mahdollisuutta kommunikaatioon
ja palveluiden saamiseen.
Puhevammaisten ihmisten läheiset ja työntekijät
tarvitsivat lisää tietoa kommunikoinnista.
Tikoteekki vastasi
läheisten ja työntekijöiden kysymyksiin
kommunikoinnista, apuvälineistä ja tulkkauksesta.
Lisäsimme Papunetin verkkosivuille
lisää materiaalia kommunikaation tueksi.
Julkaisimme esimerkiksi
Viestiapuri-kommunikaatiokansion ihmisille,
jotka ovat joutuneet sairaalaan koronan vuoksi.
YouTuben Paputuubi- ja Tikotuubi-kanavilla
julkaisimme uusia videoita.
Videoilla annoimme ohjeita esimerkiksi
kommunikaation apuvälineiden käyttöön.
Minua kuullaan -hankkeessa tuimme
vammaisten lasten mahdollisuutta
osallistua perhekeskusten kehittämiseen. 



7   |   K E H I T Y S VA M M A L I I TO N  V U O S I  2 0 2 0  LY H Y E S T I  S E L K O K I E L E L L Ä

Ymmärrettävää tietoa ja 
saavutettavia palveluita
Koronavuoden aikana selkokielistä tietoa
tarvittiin entistä enemmän.
Julkaisimme ajankohtaisia uutisia
Selkosanomat-lehdessä.
Selkokieliset uutiset
olivat monille helpompia ymmärtää
kuin muiden sanomalehtien uutiset.
Selkokeskus kokosi verkkosivuilleen
selkokielistä tietoa koronaviruksesta.
Oppimateriaalikeskus Opike
julkaisi kahdeksan selkokirjaa.
Opike julkaisi esimerkiksi
ensimmäisen selkokielisen
scifi-romaanin Avaruuden rajalla.
Papunet julkaisi verkkosivuillaan
kuvia ja kuvauutisia,
jotka liittyivät koronavirukseen.
Kuvien ja kuvauutisten avulla
koronaviruksesta oli helpompi keskustella. 
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SELVIS-hankkeessa tehtiin
yhdessä kehitysvammaisten nuorten kanssa
selkokielistä materiaalia,
kuten videoita ja sarjakuvia.
Materiaalin avulla voidaan
jakaa tietoa päihteistä ja
vähentää päihde- ja peliongelmia.
Vuonna 2020 julkaisimme
helppokäyttöisen Kohdataan-palvelun.
Palvelun tarkoituksena on
vähentää yksinäisyyttä.
Sieltä voi löytää uusia ystäviä. 
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Kehitysvammaliitto kouluttaa 
ja jakaa tietoa
Järjestimme paljon koulutuksia
vammaisalan työntekijöille, opettajille,
vammaisten ihmisten läheisille,
viranomaisille ja viestinnän ammattilaisille.
Vuonna 2020 koulutimme
esimerkiksi seuraavista aiheista:
kehitysvammaisuus, selkokieli,
verkkosivujen saavutettavuus
sekä vuorovaikutus ja kommunikointi.
Tutkimme, millaiset mahdollisuudet
syvästi kehitysvammaisilla ihmisillä
on vuorovaikutukseen toisten ihmisten kanssa.
Lisäksi selvitimme,
miten eri asumismuodot vaikuttavat
kehitysvammaisten ihmisten elämänlaatuun.
Jaoimme paljon tietoa eri verkkosivuilla,
Ketju-lehdessä ja sosiaalisessa mediassa.
Kehitysvammaliiton eri yksiköt
neuvoivat ja vastasivat kysymyksiin
verkossa ja puhelimessa.
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Kehitysvammaliitto

Linnoitustie 2 B

02600 ESPOO

kvl@kvl.fi

P. 09 348 090

www.kehitysvammaliitto.fi

twitter.com/kvliitto

facebook.com/kehitysvammaliitto

instagram.com/kehitysvammaliitto

youtube.com/user/Kehitysvammaliitto
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